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Z obsahu vybíráme:
 
 l Zimní údržba komunikací
 l O odpadech
 l Besedy Klubu důchodců
 l Stolní fotbálek

Hornočermenský zpravodaj

leden - 1/2011
Pranostika:

Na Tři krále - zima stále.

Roste-li den, roste i zima.

Novoroční přípitek

 Před Vánocemi našla každá hornočermenská domácnost ve své poštovní schránce milou pozvánku – na první 
novoroční přípitek. Akci pro nás organizoval starosta obce pan Petr Šilar společně s místními hasiči. Ve čtvrtek 30. pro-
since 2010 od 17 hodin jsme se sešli na parkovišti u Peka, kde již byl připravený stánek s občerstvením. Promrzlým 
spoluobčanům zde ochotní hasiči nalévali výborný punč, který věnoval pan starosta. Nechyběl ani grog či „kapička“ na 
zahřátí. Pod čepicemi a kapucami jsme se schovávali před patnáctistupňovým mrazem a přáli si navzájem vše nejlepší 
do nového roku. Myslím si, že se sešlo více než dvě stovky hornočermáků.  Hasiči přijímali drobné finanční dary na novou 
stříkačku a ty z nás, kteří neutekli před třeskutým mrazem, pozvali do hasičárny na další občerstvení.
      Chtěla bych moc poděkovat panu starostovi za nápad tuto akci uskutečnit a hasičům za jejich  obětavost a ochotu 
riskovat omrzliny při venkovní obsluze. Akce se určitě vydařila - přišlo hodně občanů naší obce a podle vyslechnutých 
komentářů soudím, že se líbila. Nezbývá mi než jen věta na závěr – nebyla by z přednovoročního přípitku pěkná tradi-
ce?                               
            Z. Balcarová
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K organizaci obecní samosprávy
Dovolte, abych vás v krátkosti poinformoval o organizaci samosprávy v naší obci. Na ustavujícím zasedání zastupitelstva 10.11.2010 byli zvoleni starosta, mís-
tostarosta, další členové rady obce a předsedové finančního a kontrolního výboru.
Rada obce zahájila svoji práci v novém složení ihned po ustavujícím zasedání zastupitelstva, kdy byly rozděleny některé z kompetencí členů rady.

- Ing. Petr Šilar, starosta, má na starosti mimo jiné investiční záměry a reprezentaci obce,
- Ing. Pavel Suldovský, místostarosta, zodpovídá za finanční řízení obce, 
- Luboš Marek, člen rady, má na starosti technické záležitosti a technickou správu obce,
- Ivana Vranková, členka rady,  se zabývá záležitostmi kultury, 
- Bohuslav Dušek, člen rady, zodpovídá za problematiku integrovaného záchranného systému.
Rada obce zřídila jako své poradní orgány komise: 

- Komise majetková a bytová, ve složení Tomáš Dušek (předseda komise), Ing. Jiří Marek, Pavel Sokol, Josef Kropáček, Josef Kittner. Komise se zabývá 
stavebními a technickými záležitostmi, bytovými otázkami, otázkami správy majetku obce včetně nemovitostí. 

- Komise životního prostřed, ve složení Luboš Jirásek (předseda komise), Ing. Eugenie Dřímalová, Tomáš Macháček, Bc. Lenka Hajzlerová. Komise se 
zabývá  výkonem státní správy (povolení ke kácení dřevin),  odpadovým hospodářstvím, některými otázkami kanalizace obce.  

- Komise kulturní, ve složení Ing. Vladimír Hejl (předseda komise), Zuzana Balcarová, Alena Vojtková, Bc. Jana Beranová, Kamil Mareš. 
Na prosincovém jednání zastupitelstva obce byli zvoleni ostatní členové finančního a kontrolního výboru.  
Finanční výbor pracuje ve složení Ing. Michael Mikula (předseda výboru), Tomáš Dušek, Lubomír Jirásek, Hana Motlová, Karel Balcar (čp 90). Finanční výbor 
zpracovává rozpočty, změny rozpočtů, hodnotí hospodaření obce a zejména provádí kontrolu hospodaření s majetkem a finančními prostředky. 
Kontrolní výbor pracuje ve složení Martin Balcar (předseda výboru), Ladislav Marek (čp. 242), Bc. Jana Beranová, Luboš Dušek (čp. 44), Vladislav Macháček. 
Kontrolní výbor kontroluje plnění usnesení zastupitelstva obce a rady obce a provádí další kontroly, ke kterým jej pověří zastupitelstvo obce. Kontrolní výbor 
rovněž ověřuje hospodaření obce. 

 Vážení čtenáři Zpravodaje, spoluobčané, 

 po dohodě s redakcí zpravodaje  se vás budu snažit informovat o důležitých  bodech jednání zastupitelstva  a rady obce. Nebudeme již 
otiskovat jednotlivá usnesení rady /ostatně si je můžete přečíst na našich webových stránkách  a tím vám je doporučuji /, ale budeme společně    
s jinými členy rady  komentovat ty nejdůležitější. Budeme rádi za jakoukoliv připomínku nejenom ke článkům, ale hlavně k práci rady a zastupi-
telstva. 
 Závěr roku na obci byl ve znamení organizačních změn a volení členů komisí, výborů.  Ale hlavně proběhlo druhé jednání zastupitelstva 
13.12. Bylo již pracovní a při celkem malé účasti občanů byl především projednán a schválen návrh rozpočtu pro rok 2011. Tento podrobný návrh 
najdete na webu. Já bych chtěl zdůraznit ty nejdůležitější položky. Především v rozpočtu, který je vyrovnaný, je  pamatováno na zajištění provozu 
všech našich zařízení, hlavně školy a školky. Nemalá částka je také určena na opravu cest, zimní údržbu, a na práci veřejných prací. Pamatováno 
je na práci spolků, sportovních klubů a na kulturní akce. 
 V oblasti investic je pro naši obec nejdůležitější akcí dokončení kanalizace /veřejné části/  a čistírny odpadních vod. Připomínám, že 
tento společný projekt s Dolní Čermnou pod hlavičkou svazku Pod Bukovou horou, bude  dokončen na jaře letošního roku. Kromě finančních 
dotací z evropského rozpočtu, musíme hradit vlastní zdroje z úvěru. V závěru roku byly spočítány náklady a hlavně vyčleněny finance pro opravu 
komunikací. Dohodli jsme se, že komunikace budou opraveny generálně, nejenom výkopy, především dolní a horní stará cesta.  K tomu v roz-
počtu byla vyčleněna potřebná finanční částka, která bude upřesněna po nabídce příslušné firmy.  
 Zde bych  rád upozornil občany, kterých se bude týkat připojení na veřejnou kanalizaci, že ke konci ledna budou včas informováni 
zvláštním dopisem o dalším způsobu postupu připojování jednotlivých domů.  Dále na obci  zajistíme v určených dnech  možnost  všechny žada-
tele informovat o způsobu připojení. Budou přítomni zástupci investora, provozovatele i obce, abychom maximálně pomohli všem, kteří budou 
zajišťovat své přípojky. 
 Na ostatní  potřebné investiční akce  nebude  asi zbývat moc financí, ale rada rozhodla o  přípravě projektu na zateplení a stavební 
opravy základní školy i mateřské školky. V rozpočtu zatím nejsou zajištěny  potřebné finance, ale obec požádá o dotaci z MŽP v rámci akce 
„zelená úsporám“. Celkové náklady na obě akce jsou v rozpočtu téměř 10 mil Kč.  Je poslední šance získat  dotace, takže  se budeme snažit tuto 
akci zajistit. 
   Na jednání zastupitelstva  byl  schválen dodatek platné vyhlášky  o místních poplatcích, který se týkal zvýšení poplatků  pro každého 
občana  za odvoz a ukládání odpadů ve výši 420,- Kč. Zvýšení poplatků vůči loňskému roku o 20,- Kč  nebude i nadále krýt všechny náklady 
spojené s odpady.  Stále obec doplácí, ale dobrou vizitkou je stále více tříděných odpadů, za které dostáváme do rozpočtu nějaké koruny  navíc. 
/O odpadech najdete více na  jiném místě zpravodaje/. 
 Na jednání  zastupitelstva dále proběhlo hodně informací o chystaných akcích obce pro tento rok. Mimo kanalizace a opravy školy bude 
zastupitelstvo projednávat  nové změny v územním plánu. Budeme se zabývat  opravou místních komunikací, výstavbou sběrného dvora. 
 V závěru tohoto  článku bych chtěl všechny občany požádat o spolupráci. Budeme si velmi vážit každé připomínky a podnětného návr-
hu, který můžete sdělit jakoukoliv formou /mimo anonymů/ zastupitelům obce, nebo zaměstnancům obecního úřadu.  Žádám vás také o trpělivost  
při dokončování kanalizace a opravách místních komunikací. Nebude to hned a prosím ještě  všechny, abyste vycházkovou obuv používali 
opatrně.               
 V podvečer  minulého roku  /30.12./ jsem všem, kteří si přišli připít punčem na Nový rok  k našemu stromu, přál hodně dobrých dní           
v příštím roce. Dovolte mi ,abych toto přání popřál nám všem, kteří  v naší obci žijí, ale i těm, kteří čtou náš Zpravodaj a žijí mimo naši obec.  Mimo 
důležité zdraví bych popřál všem i dostatek humoru v příštím roce. Budeme ho potřebovat, abychom lépe zvládli i ty chvíle těžší. 
  Zdraví Vás   starosta obce           Petr Šilar 

CO NOVÉHO V OBCI, PANE STAROSTO?
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Nabízíme velmi levně starší 
rozkládací pohovku 

(výrobce dřevotvar Jablonné n. Orlicí) 
a několik skříněk 

sektorového nábytku Universal.
Bližší informace na tel 739141520.

 Zimní údržba cest
Dovolte prosím, abych vám podal informace k obecním cestám.
Prohrnování sněhu
 Některé cesty jsou prozatímně neprůjezdné z důvodu provádění výkopových prací na kanalizaci obce a z tohoto důvodu se tyto cesty nepluhují v celé 
své délce. Cesty, které jsou po ukončení výkopových prací zasypány štěrkem (či jinak nezpevněné cesty), budou při tání sněhu (oblevě) pluhovány méně, a to 
ze dvou důvodů, jednak by se poškodila usazená víka kanálů a kontrolních šachet, a jednak aby nedošlo k poškození pluhu. Tyto cesty nebudou tedy pluhovány   
v kvalitě, na jakou jste zvyklí, prosíme proto z výše uvedených důvodů o pochopení.
Nádoby na posypový materiál
 Obec zakoupila 5 kusů nádob na posypový materiál (písek), tyto nádoby jsou umístěny v místech s obtížným průjezdem či průchodem v zimním 
období. Jde o místa:
1) obecní komunikace u hřbitova (cesta, schody),
2) výjezd u kostela směrem od Stežníku,
3) u obecní komunikace směrem na Stežník mezi  č.p. 17 a 14 (u pouličního osvětlení),
4) u obecní komunikace směrem na Stežník u čp. 44,
5) u obecní komunikace u čp. 317.

Výbory a komise se scházejí podle své vlastní potřeby nebo podle potřeb rady či zastupitelstva obce. V praxi nejde o formální schůzi, spíše jde o debatu na kon-
krétním místě nad konkrétním problémem. Výstupem z jednání komise je zpravidla doporučení pro radu obce či konkrétní činnost (obhlídka stavu věci, předání 
bytu apod.) Výstupem z jednání finančního výboru jsou návrhy rozpočtů a jiných finančních opatření a, stejně jako   v případě kontrolního výboru, seznam kontrol 
s přijatými opatřeními.  O zprávách z kontrolních činností pak jedná zastupitelstvo obce.   
 Rada obce má svoje jednání jedenkrát za dva týdny, mimo jednání rady obce jednotliví členové rady prakticky denně vzájemně konzultují aktuální 
problémy chodu obce. 
 Zasedání zastupitelstva obce je svoláváno starostou nejméně jedenkrát za čtvrtletí.  Předpokládá se však, že jednání zastupitelstva bude svoláváno 
častěji, neboť zastupitelstvo tak má možnost pružněji reagovat na aktuální problémy.  Každý zastupitel je zapojen do práce do některé z komisí či výborů, smys-
lem není nějaké sbírání funkcí, nýbrž podle možností rozložení práce pro obec na všechny zastupitele.  Jsem velmi potěšen a cením si toho, že ve výborech či 
komisích ve větší míře pracují také občané, kteří zastupiteli nejsou.  
Do úplného výčtu chybí pracovní (chcete-li úřední) hodiny starosty a místostarosty na obecním úřadě.  Starosta pracuje v kanceláři obecního úřadu  každé pondělí 
od 8.00 -12.00, 13.00 -17.00. Místostarosta pak každou středu od 8.00 -12.00, 13.00 -15.00 (změna hodin vyhrazena  z důvodů důležitého jednání mimo kancelář, 
či nemoci). V tyto a  ostatní dny jsou  k dispozici zaměstnankyně obecního úřadu, které v rámci svých kompetencí zařídí potřebné a přijímají vzkazy a podněty 
pro starostu či místostarostu.  
Telefonní čísla do kanceláře obce jsou 465 393 440, mobil 739 630 511 nebo 739 630 510. E-mailové adresy jsou zřízeny nové, a to

- starosta:     starosta@hornicermna.cz
- místostarosta:    místostarosta@hornicermna.cz
- obec, obecní úřad, podatelna:   obec@hornicermna.cz
 Tolik prozatím vše. Dovolte mi na závěr, abych vám všem popřál do nového roku vše dobré. Pavel Suldovský, místostarosta

 Do těchto nádob bude obec doplňovat posypový materiál, pokud 
tedy kdokoliv bude mít problém s průjezdem či výjezdem, může v konkrétním 
místě využít posypu z nádob. U posypových nádob nebudou k dispozici lopat-
ky; předpokládáme, že lopatka je v zimním období dobrou a žádoucí výbavou 
každého vozidla. Prosíme vlastníky pozemků či sousedy, v jejichž blízkosti 
je umístěna nádoba na posypový materiál, aby nedostatek posypu ohlásili 
na obecním úřadu nebo přímo u pana Luboše Marka, který zajišťuje zimní 
údržbu cest, tel. 737 421 085.  Pokud vznikne potřeba na umístnění dalších 
nádob na posypový materiál, hlaste ji prosím rovněž na obecní úřad nebo 
přímo panu Lubošovi Markovi. Není možné mít tyto nádoby tzv. „na každém 
rohu“, nicméně budeme se snažit vyhovět tam, kde to skutečně může pomoci 
s dopravou.
Opravy cest po výkopových pracích na kanalizaci
 Zima za nás prozatím vyřešila opravy cest, tyto nás však čekají 
hned na jaře. Dodavatel stavby kanalizace se zavázal k revizi cest dotčených 
výkopovými pracemi a bude v případě potřeby dosypávat štěrk tak, aby byla 
maximálně zabezpečena průjezdnost. Cesty nelze odpovědně opravovat 
dříve, než dojde k co nejlepšímu sednutí zeminy a zásypu, zahájení oprav 
cest předpokládáme proto v druhé polovině roku. Opravy budou prováděny 
dodavatelem stavby kanalizace, a to tak, že pás výkopu bude dosypán štěr-
kem a překryt asfaltem (min. stříkaným). Některé cesty s větším provozem 
nebo ty, co jsou silně poškozené, budou opravovány komplet (zejm. obě staré 
cesty, ke hřbitovu nahoru k dětskému domovu), tj. štěrk + stříkaný asfalt. 
Tyto kompletní opravy nad povinnosti dodavatele stavby bude doplácet obec, 
bude záležet na tom, kolik se podaří sehnat na opravy cest dodatečných 
finančních prostředků. Chceme vás však ujistit, že právě opravy obecních 
cest jsou jednou z priorit. Tolik prozatím k opravám cest, rádi vás budeme 
nadále informovat o dalším vývoji.
 Pokud byste měli jakoukoliv věcnou připomínku, dotaz či návrh, 
neváhejte se prosím na nás obrátit.
 Přeji všem  šťastný nový rok.    
             Luboš Marek, člen rady obce pro technické záležitosti
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K odpadům...
 Vážení občané,
již po dobu pěti let společně s obecním úřadem zajišťujeme svoz objemového, tříděného a nebezpečného odpadu. V začátcích jsme se omezovali 
pouze na svoz objemového odpadu 2 x ročně. Postupně došlo ke zvýšení počtu nádob na sklo a nyní již druhým rokem odděleně shromažďujete 
plastové PET lahve. Společně se tak snažíme naplňovat povinnosti dané zákonem. Se vstupem do EU se však nároky na třídění a omezování 
odpadů ukládaných na skládky zvýší. 
        Mezi veřejností převládá chybné povědomí, že tříděním odpadů dochází ke zlevnění systému nakládání s odpady. Opak je pravdou, pokud 
třídíme, systém zdražujeme. Na druhé straně však stát zákonnými úpravami systém nastavuje tak, aby tato zvýšená zátěž nebyla přenesena na 
občany a obce. Ty musí naopak pocítit výhodnost ekologického chování.
         Na území Vaší obce odděleně svážíme sklo, tříděný odpad – čárový kód, objemný odpad, nebezpečný odpad a železo. V letošním roce 
budou platit pro uvedené a doplněné svozy tato pravidla.: 
Sklo – na dobře dostupných místech jsou umístěny nádoby na bílé a barevné sklo. Prosíme, dodržujte zásady čistoty při vyhazování skla. Lahve 
vymývejte, nikdy do nádob nevhazujte skleněný obal ještě se zbytky původního obsahu. Pečlivě rozlišujte co je sklo. Do nádob nepatří porcelán 
a keramika Větší tabule skla neukládejte vedle nádob jak se občas stává, ale opatrně je rozbijte a uložte do nádob. 
Plasty – pro potřeby svozu dům od domu dělíme plasty na několik druhů. Do pytlů označených čárovým kódem můžete ukládat veškeré obalové 
plasty roztříděné na PET lahve, fólie a směsné plasty . Všechny likvidované plasty shromažďujte čisté. Na stanoviště je odkládejte bezprostředně 
v den svozu, pečlivě je zabalte a označte čárovým kódem. U plastů musíme rozlišovat co je obal, například plastová židle obalem jistě není. Pro 
její likvidaci musíte použít formu svozu objemných odpadů
Papír - je svážen také formou dům od domu. Pro potřebu svozu dělíme papír na dvě skupiny -  papír novinový a karton. Papír svažte do balíčku 
alespoň o váze cca 6 kg a označte čárovým kódem. Stejně jako u plastů odkládejte označené balíčky bezprostředně před svozem na stanoviště.
Objemný odpad – stejně jako každý rok budeme objemnější druhy odpadu svážet 2 x ročně mobilním svozem. Za objemný odpad se považují 
např. nábytek z domácností, matrace a takový odpad, který se normálně do popelnice nevejde. Ve svozový den odpad můžete odložit na několika 
stanovištích, která jsou určena Vaším obecním úřadem. Přesné termíny budou uvedeny v Odpadovém kalendáři. Odpady v žádném případě 
neodkládejte na zem.
Nebezpečný odpad – v domácnostech se může vyskytnout mnoho odpadů, které mají nebezpečné vlastnosti. Jedná se o rozpouštědla, kyseliny, 
zásady, fotochemikálie, pesticidy, zářivky, lednice, barvy, léky, baterie, televize. Pro svoz platí stejná pravidla jako u objemného odpadu. Zde 
připomínáme nutnost osobního převzetí  odpadů. Přesné termíny budou uvedeny v Odpadovém kalendáři.
Železo – platí stejná pravidla jako u svozu objemného odpadu.
Veškeré náklady na provoz systému nakládání s odpady jsou hrazeny obcí. Na druhé straně má systém i příjmy, které jsou tvořeny následujícími 
položkami:

- poplatek od občana za likvidaci odpadů, pro rok 2011 schválilo zastupitelstvo obce  částku 420,- Kč/ občana. Ostatní pravidla zůstávají v plat-
nosti

- tržby za prodej surovin, které u Vás shromáždíme při objemových svozech (železo, papír)
- příjem od nestátní organizace EKO-KOM (obalová společnost, jejímž prostřednictvím producenti obalů plní svoje povinnosti  dané zákonem o 

Pro naše dětičky…
      Na třídních schůzkách v listopadu 2010 byla zvolena nová předsedkyně Unie 
rodičů při základní škole Horní Čermná. Stala se jí Simona Hajzlerová a máme 
nově i tři místopředsedkyně, které budou nové předsedkyni „k ruce“. Unie každo-
ročně organizuje tři velké akce – ples, dětský karneval a dětský den a připravuje 
také pro děti ze ZŠ mikulášskou nadílku. V letošním roce se ples Unie rodičů 
uskuteční 12.února a datum karnevalu je stanoveno na 26.února. 
      Na přípravu těchto akcí pro naše děti se skrývá spousta hodin práce a důklad-
ná organizace. Jelikož se zástupci výboru postupně obměňují, podle toho jak jim 
odrůstají děti, je nutné vždy oslovit a zvolit nové rodiče do výboru unie. Chtěla 
bych tímto poprosit všechny rodiče, kteří mají svoje ratolesti ve škole, aby zváži-
li svoje časové možnosti a přišli nám s plánovanými akcemi pomoci. Můžeme 
zapojit i prarodiče nebo ostatní členy rodiny. Nejde totiž o lopotnou práci a při pří-
pravách panuje pohoda. Hlavně při přípravě plesu, který již několik let organizuje 
paní Iveta Macháčková z Bystřece. Tímto bych jí chtěla moc poděkovat a složit 
poklonu za ochotu a milý přístup k nám všem.
     Výtěžky ze všech akcí samozřejmě zpětně putují našim dětem – jako příspěv-
ky na dopravu, nákup knih, vybavení pro jejich volný čas ve škole atd. Snažíme 
se proto, aby náklady na pořádání plesu a karnevalu byly co nejnižší. Chtěla bych 
také poděkovat zastupitelstvu, které unii odpouštělo poplatky spojené s užíváním 
sokolovny a poplatky ze vstupného. Doufáme, že nám bude takto vstřícně nakloně-
no i nové zastupitelstvo.      Pokud bude někdo z vás mít chuť a čas jakkoli pomoci, 
budeme moc rádi. Hodí se také věcné či finanční dary do tomboly a to jak na ples, 
tak i na karneval. Můžete kontaktovat kohokoli z unie rodičů nebo napsat na email 
balcarkaz@seznam.cz. Moc děkuji a těším se nashledanou při společné přípravě 
akcí pro naše ratolesti.                                                                                                                
     Z. Balcarová
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 1. 10.
Bylo přítomno 37 důchodců. V první části besedy nás informovali 
manželé Kroulíkovi o zájezdu do Holic a Krňovic. Dále Luboš Dušek    
a Čeněk Mareš vyprávěli o práci členů myslivecké společnosti, o životě 
divoké zvěře a péči o ni. Druhou část besedy věnoval L. Ježek soutěži 
AZ - kvíz. Soutěžily proti sobě dvě skupiny, výsledky se zaznamenáva-
ly jako v televizní soutěži. Chybělo jen peněžní ohodnocení, nahradili 
jsme ho potleskem pro vítěze. Program se všem líbil, otázky byly pest-
ré, více i méně náročné, prostě zaujaly všechny důchodce.

 5.10.
Druhý letošní autobusový zájezd se konal 5. října. Vyjeli jsme v půl 
dvanácté směrem na Holice. V muzeu Emila Holuba jsme vyslechli zají-
mavou přednášku o životě tohoto cestovatele a prohlédli si vystavené 
exponáty. Dále jsme navštívili Podorlický skanzen Krňovice (nedaleko 
Třebechovic pod Orebem). Jsou zde umístěny zajímavé stavby ven-
kovského i městského typu z našeho regionu, např. zájezdní hostinec, 
roubená škola, špýchary, sušárny ovoce, kovárna, stodoly. Viděli jsme 
ukázky dobových řemesel, nástrojů, sad původních krajových odrůd 
ovoce. Ve skanzenu se všem líbilo, mnoho vystavených předmětů jsme 
znali z dětství. Zájezd byl pěkně připraven, všem se líbil. Na večeři jsme 
se zastavili v Dolních Libchavách.

 14.10.
Ve čtvrtek 14. října opět přišli do sokolovny v Horní Čermné i důchodci  
z okolních vesnic. Místní důchodci se svou hudební skupinou uspořá-
dali další odpoledne se zpěvem. Hudební čísla byla střídána s veselými 
příběhy, vtipy a vzpomínkami. Bylo připraveno výborné občerstvení. 
Celé odpoledne se všichni dobře bavili, večer se jen neradi loučili.

 25.10.
Skupina asi 21 důchodců navštívila ve večerních hodinách sázavskou 
pekárnu. S provozem je seznámil pan Kollert, promítl jim video o vzniku 
pekárny, odpověděl na dotazy. Všichni si prohlédli provoz, byli pohoš-
těni. Prohlídka se jim velmi líbila, proto se na návštěvu chystá další 
skupina důchodců.

 29.10.
Besedy se zúčastnilo 41 důchodců. Jako přednášející byla pozvána 
bývalá poslankyně Mgr. L. Zelenková z Pardubic. Námětem její před-
nášky byl život seniorů ve společnosti. Hovořila o společenských               
i zdravotních problémech důchodců, jak by jim měli jejich nejbližší i stát 
zabezpečit klidné a důstojné stáří. Lidé by měli být informováni, jaké 
výhody jim mohou být poskytnuty. Paní magistra zodpověděla mnoho 
dotazů, některé se týkaly také voleb a vztahů našeho státu k Evropské 
unii. Beseda byla zajímavá.

 9.11.
V úterý 19. listopadu se sešli důchodci z okolí v dolnočermenské Rych-
tě. Místní pro ně připravili posvícenské dozvuky. Zúčastnilo se téměř 
200 lidí. V programu vystoupila skupina roztleskávaček, byly promítány 
krásné záběry z okolí Čermné, proběhla i soutěž o nejkrásnější nožku. 

Nechyběla ani pěkná tombola a občerstvení. K tanci hrála zase skupina 
Svatebčanka.

 12.11.
Na tuto besedu přišlo 68 důchodců z Horní Čermné a blízkého okolí. 
Všichni se těšili na přednášku pana Stanislava Motla, známého novi-
náře a spisovatele. Pan Motl vydal už 14 knih, v nichž se věnuje historii            
2. světové války, pátrá po stopách slavných a zapomenutých lidí (Oběti 
a jejich vrazi, Mraky nad Barrandovem, Nacisti pod ochranou, Kam zmi-
zel zlatý poklad republiky, ...), snaží se objasnit věci tajemné a neznámé. 
Známe ho z rozhlasových i televizních pořadů Stopy, fakta, tajemství, 
Na vlastní pěst. Je nositelem prestižní ceny za pořad Chlapec a hvězdy. 
Pan Motl vyprávěl velmi poutavě a zajímavě o své práci, o problémech 
s ní spojených i o nebezpečích, která na novináře čekají. Je patrné, že 
má svou práci rád, plně se jí věnuje, přináší mu uspokojení. Všichni 
posluchači byli velmi pozorní, sledovali se zájmem a měli mnoho otá-
zek. Nikomu se nechtělo odcházet. Doufáme, že se podaří zajistit další 
návštěvu pana Stanislava Motla v Horní Čermné.

 26.11.
Na besedě bylo 43 důchodců. Na začátku besedy vystoupil pan Petr 
Šilar, představil se jako nový čermenský starosta a seznámil přítomné 
s plány obecního úřadu v novém volebním období. Další program byl 
věnován vyprávění o dovolené v USA. Paní Alena Šilarová byla se svou 
dcerou Renatou Reslerovou letos v září čtrnáct dní ve Washingtonu. 
Paní Reslerová podrobně a zajímavě líčila zážitky z Washingtonu a ze 
tří výletů, a to do New Yorku, Pensylvanie a Virginie Beatch, promítla 
nám hodně zajímavých obrázků. Zasmáli jsme se veselému vyprávění, 
zeptali se na to, co nás zajímalo. Bylo to pěkně strávené odpoledne.

 10.12.
Besedy se zúčastnilo 36 důchodců. Všichni se zaujetím sledovali, jak 
manželé Martina a Tomáš Severinovi vyprávěli o své cestě po Norsku. 
Byli tam letos v létě. Jeli vlastním autem do Dánska, tam se přeplavili 
lodí a v Norsku jezdili zase autem. Promítli nám mnoho obrázků, paní 
Severinová je doprovázela slovem. Norsko je nádherná země, plná 
fjordů, hor, ledovců, ledových splazů, vodopádů, tunelů. Kromě přírod-
ních krás jsme viděli i původní architekturu, hanzovní domy, bílá města. 
Vyprávění o bílých nocích, dopravních problémech, stravování a pře-
nocování pod širým nebem vzbudilo zájem všech posluchačů. Beseda 
byla pěkná, všichni byli spokojeni. 

 17.12.
 Na tuto besedu se sešlo 48 důchodců. Program byl zaměřen 
na blížící se Vánoce. V programu se střídaly verše, příběhy s vánoč-
ními náměty, vánoční písně, koledy s doprovodem harmonik a kytary, 
připomněli jsme si vánoční obyčeje. I na dárky došlo, každý jeden dárek 
přinesl a jiný dárek si zase vybral. Obsluhující ženy připravily dobré 
pohoštění, nechyběla ani vánočka a perníčky. Ozdobený stromeček a 
rozsvícené svíčky na stolech přispěly ke sváteční náladě celého odpo-
ledne. Nakonec jsme si popřáli pěkné vánoční svátky a rozešli se do 
svých domovů.

obalech). Každý, kdo používá obal pro distribuci svého výrobku má povinnost podílet se na jeho zpětném odběru. Tuto povinnost pak může splnit 
prostřednictvím uvedené společnosti, která za každý vyexpedovaný obal zasílá příslušnou částku. Částka je pochopitelně promítnuta do celkové 
ceny zboží. Takto získané peníze EKO-KOM dále přerozděluje mezi obce, zajišťující svoz tříděného odpadu. Jinými slovy na likvidaci obalu, ve 
kterém je zboží zabaleno, přispějete v okamžiku, kdy si zboží kupujete. 

- dotace obce 
- v systému třídění pochopitelně hraje i svoji roli úspora při ukládání odpadů na skládku. Je to právě skládkování, které je postupně zatěžováno 
poplatkem státu za ukládání odpadů do země, to znamená, že skládkování se bude stále zdražovat.
                                                                       Komunální služby spol . s r.o.  Jablonné nad Orlicí 

Besedy Klubu důchodců
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3. ročník charitativního turnaje dvojic ve stolním fotbálku
konaný v Horní Čermné dne 20.11.2010

 Na konci listopadu 2010 uspořádali lidičky z Horní Čermné již tradiční turnaj ve stolním fotbálku. Jako každý rok i letos měl přídavek „charitativní“. 
Tentokrát se jednalo o ročník třetí a pamětníci ročníků minulých se dočkali hned několika změn. Tou první bylo dovezení tří stolů, z nichž dva byly téměř  totožné. 
Na nich se měl také turnaj odehrát. Třetí stůl měl být záložní, pouze pro trénování a odreagování. Opak však byl pravdou. No ale o tom až později v článku. 
 Jako každý rok, i letos, byla registrace týmů nachystána na 13:00-13:30. Dle aktuální situace a několika kolapsech na trase „domov – místo konání 
turnaje“ hned několika týmů se registrace prodloužila zhruba o hodinu. Turnaj pak začal netradičně pozdě, to však celému průběhu spíše prospělo. Do letošního 
klání se přihlásilo deset dvojic, což je prozatím nejmenší počet v historii. Přijel alespoň jeden z obhájců prvenství, zato dorazilo hned několik dvojic nových, což 
svědčí o tom, že se nám postupně myšlenka turnaje začíná dostávat do povědomí více a více lidí. 
Stejně jako vloni, všichni zaregistrovaní hráli systémem „tabulka – pavouk double K.O.“. Protože si letos přišlo zahrát deset týmů, organizátoři se rozhodli pro 
jednu společnou tabulku, z které postupovaly všechny dvojice do následného pavouka, kde, stejně jako vloni, každý mohl jednou prohrát a stále zůstával v soutěži 
o letošní prvenství. 
 Co se týče tabulky, tu vyhrála již tradiční pořadatelská dvojice „1188“, v těsném závěsu je po krásných hrách následovaly „XXX“, „Berny-Bouša“ a „Bum 
Prásk“. Pátým týmem konečného pořadí tabulky byly „Unstoppable Pastes“, za které hrála letos jediná žena v turnaji. Pořadí pak uzavíraly „Koko Bolo“ a „Last 
minute“. 
 Konečné pořadí v tabulce však znamenalo pouze rozlosování dvojic do následného dvojitého pavouka, kde už šlo do tuhého. Prvním poraženým          
v pavouku byly „Door“. K nim však do Skupiny poražených spadl tým „Unstoppable pastes“ a druzí zmínění po vzájemném souboji jako první vypadli z turnaje 
(dvojice „Last minute“ boje o umístění vzdala po odehrání základní tabulky, protože jeden z členů to přehnal s alkoholem). Vyřazovacími boji proplouvaly hladce 
pouze tři týmy -  „1188“, „XXX“ a „Berny Bouša“. I ty však na sebe jednou musely narazit. Nejdříve „Berny-Bouša“ porazily „XXX“, čímž si zajistily umístění mezi 
nejlepšími třemi týmy turnaje; „B-B“ však následně čekala velice divácky atraktivní porážka od „1188“. První hru vyhrály „Berny-Bouša“ 7:3, druhá skončila smírně 
5:5 a třetí strhli na svou stranu „1188“ v poměru 8:2. Pouhý míček tedy rozhodl o tom, kdo spadl do Skupiny poražených. Účast ve finále tak měly zajištěnou „1188“ 
a čekaly na soupeře, který měl vzejít z bitvy „B-B“ a „XXX“. Druzí zmínění nakonec stanuli u finálového stolu a stejně jako vloni v souboji o konečné umístění na 
stupních vítězů doslova smetly ze stolu možnost týmu „1188“ vyhrát tento již tradiční předvánoční turnaj. 

Odpoledne plné písniček
 Toto odpoledne už po několikáté pořádá Klub důchodců v Horní Čermné. Na pozvá-
ní k nám přijeli naši přátelé - důchodci z okolních vesnic, kteří mají rádi ty „staré“ nezapome-
nutelné písničky a rádi si je zazpívají.
 Začátek byl ve 14 hodin v sokolovně dne 14.10.2010. S obavou jsme čekali jaká 
bude účast, protože bylo krásné počasí a mnozí ještě neměli dodělané podzimní práce. Naše 
obava však byla zbytečná. Naši přátelé dali přednost písničce.
 Kdy ve zcela zaplněné sokolovně zahrála „naše kapela“ tu jejich zahajovací píseň 
„Ta slepička kropenatá“ a ke zpěvákům se připojili všichni přítomní ke společnému zpěvu, 
nebylo pochyb o tom, že pořádat tato zábavná odpoledne není zbytečné. Je až neuvěřitelné, 
co pěkných písniček lidé ještě nezapomněli a s chutí si je zazpívali. Mezi hudbou se střídali 
na jevišti mimo našich důchodců i účastníci, kteří si připravili různé příspěvky. Program nám 
zpestřily tanečnice, které předvedly břišní tance. Tento výstup přítomné velice zaujal.
 Postaráno bylo také o pohoštění. Je to velká starost, a proto všem, kteří se o dobrý 
průběh tohoto setkání zasloužili, patří poděkování. Dá to hodně práce, ale když se to podaří 
a lidé jsou spokojení, tak to za to stojí. Vždyť je zapotřebí, aby se lidé odpoutali od všedních 
starostí, zapomněli na nemoci a zavzpomínali si na ty doby, kdy tyto písničky provázely krásné 
období v jejich mladém životě.
 Ve sdělovacích prostředcích je velmi málo slyšet dechovka. Zapomíná se, že čes-
ké písničky, např. „Červená sukynka“, Škoda lásky“ a další proslavily naše skladatele a tím              
i republiku. Je velká škoda, že tyto písničky byly odsunuty do zapomnění. Nepodařilo se 
ale nikomu, aby jsme my „starší“ na ty naše písničky, při kterých jsme se něco natancovali              
a prozpívali s muzikanty celou noc, zapomněli.
 Teď už mnohému z nás zdraví nedovolí bavit se jako za mlada, a proto si musíme 
najít jinou cestu ke zpestření našeho života. Pro hornočermenští důchodci vymysleli a uspo-
řádali takovéto odpoledne a myslím si, že to nebyl špatný nápad. Vždyť každý den, kdy se 
něčím můžeme potěšit, je pro nás prospěšný. Jsme rádi, že nám, vážení přátelé, zachováváte 
svou přízeň. Vážíme si toho a vždy se na vás těšíme. Až se nám za nějaký čas opět podaří 
uspořádat takovéto odpoledne, věříme, že přijdete a podpoříte dobrou věc. Budeme se snažit, 
aby se vám u nás líbilo a hlavně aby ty naše písničky nezanikly. Byla by to velká škoda.
 Vždyť přece: Ta naše písnička česká, ta je tak hezká, tak hezká.
   tak jako na louce kytička, vyrostla ta naše písnička...

Co dodat na závěr? Abychom si dokázali zazpívat i v době, kdy nám do zpěvu ani trochu není. 
Vzpomněli si na přísloví, kde se říká, že nikdy není tak zle, aby nebylo zase dobře. A toto je 
ověřená pravda. Proto si nedělejme velké starosti a s veselou písničkou vykročme do dalších 
dní.
 Moudrost: Veselá mysl, půl zdraví.   K.D.

Zájezd do divadla
V pátek 5. 11. 2010 vyrazili žáci 8. a 9. ročníku 
do Brna.
 Prvním bodem programu byla náv-
štěva brněnského Krajského soudu, kde nás 
provázel soudce JUDr. Dlouhý, který zde pra-
cuje. Pan doktor nás usadil do soudní síně. 
Dozvěděli se, jaké soudy u nás pracují, co kte-
rý soud řeší, jak probíhá soudní proces, kdo je 
jeho účastníkem. Pan doktor nám vylíčil řadu 
případů, které rozhodoval. Žáci se také mohli 
posadit v soudní síni na místa určená státním 
zástupcům, poškozeným, obžalovaným, advo-
kátům i soudcům (někdo si zkusil i soudcovský 
talár). Nakonec jsme si popřáli, aby nikdo z nás 
nikdy nemusel sedět na lavici obžalovaných.
  Dalším bodem programu byla ná-
vštěva baletu Carmen v Janáčkově divadle. Pří-
běh o dívce Carmen je velmi známý v operním 
zpracování od Georga Bizeta. Baletem vyjádřit 
tento složitý příběh není vůbec jednoduché, 
navíc španělský jižní naturel je od našeho 
odlišný. Choreografii baletu vytvořil rodilý Špa-
něl. Pohybem zde musí tanečníci vyjádřit lásku 
i žárlivost, která zabíjí. Hlavní hrdinka tančila 
výborně. V úvodu představení byly zařazeny 
ukázky španělských lidových tanců včetně 
ohnivého flamenga.
 Naše škola již řadu let připravuje pro 
nejvyšší ročníky návštěvu alespoň jednoho 
baletu, jedné opery. Chtěli jsme, aby žáci vědě-
li, jak se ve skutečném divadle chovat, aby se 
seznámili s těmito druhy umění v živém pro-
vedení. Jsme v tomto směru výjimečnou ško-
lou. Ani městské školy, které mají divadlo na 
dosah, podobné akce často vůbec neorganizují. 
Bohužel zájem mezi našimi žáky upadá.                                                                               
   D. Rejentová
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V měsíci únoru oslaví narozeniny tito naši čtenáři:

 88 let Dobromila Ježková z HČ 257    83 let František Šilar z Nep. 22
 65 let Bohuslava Pytáková z HČ 80    60 let Jaroslava Marešová z HČ 291
 50 let Jaroslav Hajzler z HČ 120    50 let Jana Vávrová z HČ 123
 50 let Jaroslav Šilar z HČ 56

Čtenáři mimo naši obec:
 84 let Libuše Coufalová, Lanškroun    83 let Růžena Čiháková, Pardubice
 85 let Josef Čihák, Pardubice

V loňském roce se narodili:
 Jakub Marek z Nep. 46     Ondřej Král z HČ 131
 Sofie Macháčková z HČ 276     Hana Večeřová z HČ 76
 Laura Klímová z HČ 117     Viktorie Křivohlávková z HČ 67
 Oliver Kubín z HČ 255     Lukáš Cimprich z HČ 276
 Tomáš Ferko z HČ 188     Eliška Marešová z Nep. 46
 Štěpán Zelinka z Nep. 24     Jan Beran z HČ 175
 Tereza Řehořová z HČ 26     Tadeáš Blažek z HČ 153
 Tadeáš Brábník z HČ 127

Sňatek uzavřeli:
 Radka Kubcová a Michal Peřina z Nep. 14   Adéla Hajzlerová z HČ 92 a Jan Svoboda z Dol. Čermné
 Hana Kubíková z Proseče a Ladislav Šilar z HČ 273  Martina Hejlová z HČ 262 a Lukáš Hrubý z Hošťálkovic
 Eva Skalická z Lanškrouna a Martin Frk z HČ 241  Martina Marešová z HČ 263 a Tomáš Severin z Dol. Čermné
 Jana Šilarová z HČ 110 a Petr Nečas z Uherského Hradiště Lenka Motlová z HČ 316 a Anton Kilčevský z Prahy
Srdečně blahopřejeme!

K datu 31.12.2010 - 1 023 obyvatel, přihlášeno 23, narozeno 15, odhlášeno 19, úmrtí 11
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 Hlavní smysl tohoto turnaje však, jak už to naznačuje samotný jeho název, není obšťastnit přítomné (i když to samozřejmě také), ale dát dohromady 
určitou sumu peněz a tu pak věnovat na „dobročinné účely“. Letos vše dopadlo podobně jako vloni. Dopředu naplánované možnosti (a jako že jich letos bylo 
opravdu dost a dostatečně rozličných, aby si vybral „tu svou“ možnost opravdu každý) byly zavrhnuty těsně poté, co Tomáš Chromec z dvojice „XXX“ nadnesl 
problém, který mají jeho sousedé. Jejich malé holčičce Ester se podařilo si ublížit tím, že rozkousla baterii a značně si tak poškodila zdraví. Rodiče s ní nyní jezdí k 
lékařům až do Prahy a stojí je to nemalé finanční prostředky. Všichni jako jeden muž odhlasovali, že letošní výdělek bude věnován právě jim na cesty za léčbou. 
 Konečný součet vydělaných peněz se rovnal úctyhodné částce 9490,- Kč. Ještě tento týden budou tyto peníze předány do rukou těch, kteří je podle 
účastníků turnaje potřebují nejvíce - rodičům Ester Dolečkové z Rudoltic. 
 Pomyslnou tečku turnaje pak opět udělalo vystoupení organizátorů Dana Krudence a Radka Šilara. Jejich taneční kreace s akrobatickým kouskem 
uprostřed pobavil všechny těsně před konečným vyhodnocením turnaje a rozdáním cen od sponzorů. Těm, kterým se jejich překvapení líbilo, mohu již nyní slíbit, 
že jako se tomu stalo s loňským vystoupením, i tento taneček si budou moci účastníci příštího ročníku charitativního turnaje moci koupit na DVD za symbolickou 
částku, která bude jako letos opět v plné výši věnována také do kasičky na charitativní účely. DVD s vystoupením bude stejně jako to loňské obsahovat spoustu 
bonusových materiálů. Tentokrát to už ale nebudou „Bonusy z příprav“, tanečníci si pro vás nachystali i v tomto ohledu změnu. O překvapení na příští ročník již 
pořadatelé přemýšlí a již nyní je jisté, že se do jejich řad přidá další člen a vznikne tak opravdová taneční skupina (již mohu prozradit, že mají dokonce i název). 
Máte se tak určitě na co těšit.
 Konečné pořadí 3. ročníku charitativního turnaje dvojic ve stolním fotbálku konaného v Horní Čermné dne 20.11.2010 bylo tedy takovéto: 
1. XXX, 2. 1188, 3. Berky-Bouša, 4. Bum Prásk, 5. Door, 6. Deam Team, 7. Lavina, 8. Koko Bolo, 9. Unstoppable pastes, 10. Last minute
 Za všechny organizátory - D. Maťátka (Kosťa), D. Krudence (Krudy) a R. Šilara (Lyžař) bych chtěl všem moc a moc poděkovat za účast a věnované 
peníze. Díky!! 
 Velké poděkování patří také všem sponzorům, bez nichž by turnaj nebyl opět tak velikou událostí, jakou se stal. Sponzory tohoto ročníku byly: SCHOTT 
(Lanškroun), hostinec Krčma, www.povco.cz (Hor. Čermná), prodej vánočních stromků - Václav Faltus (Nekoř), Kovovýroba Bronislav Dušek (Hor. Čermná), MTA 
Group (Horní Čermná - štítky na poháry), obec Horní Čermná, Restaurace “U Baťůžka” (Dol. Čermná), Restaurace “Céčko” (Dol. Čermná), Ladislav Smítal - Pila 
(Hor. Čermná), HJ Hard (Lanškroun), velkoobchod Babák (Letohrad), Tomáš Dušek (Hor. Čermná), Kamila Marešová (Dol. Čermná), pivovar Starobrno (Brno), 
Jiřina a Luboš Duškovi (Hor. Čermná), Pohostinství Za vodou (Hor. Třešňovec) a www.fotokokos.cz (Hor. Čermná). Za věcné dary a finanční příspěvky jim patří 
velké díky!!
Jakožto člověk, který myšlenku charitativních turnajů ve stolním fotbálku v Horní Čermné rozhýbal, jsem hrozně rád, kam se tato každoroční tradice ubírá. 
Ještě jednou tedy díky všem přítomným a všem, kteří jakkoliv přispěli a za rok v listopadu opět na viděnou na turnaji v Horní Čermné. 
         Za pořadatele – Lyžař (mailto: radek.silar@centrum.cz)
             Více se o turnaji můžete dočíst na internetových stránkách - www.lyzeho.estranky.cz.
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Příspěvky našich čtenářů za měsíce listopad, prosinec 2010:

Třešňáková Věra z HČ 248, Ing. Marek Josef z Trutnova, Kuběnkovi z HČ 121, Marešová Jiřina z HČ 163, Fišarovi z HČ 115, p. Fiřtík z Prahy, 
Šlézová Jaroslava z Výprachtic, Šusta Zdeněk z Prahy, Marek Ladislav z Hor. Třešňovce, Šilarová Jarmila z Nep. 23, Dušková Jana z HČ 246, 
Mareš Čeněk z HČ 20, Faltejskovi z HČ 311, Věžník Vladimír z Ústí nad Orlicí, Marková Anna z HČ 294, Junková Emilie z Nep. 18, Obec Horní 
Čermná, Coufal Vladimír z Ledečka, Šebrlovi z Dol. Čermné.

Dětský koutek
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